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 (PVC)تأثير المواد المضافة على الخصائص الميكانيكية لمادة
المستخدمة في الأنابيب المقاومة لأشعة الشمس
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قسم هندسة التصميم الميكانيكي
اختصاص علم المواد وهندستها

لبحص  اىحيص  يهصدا ا, من المواد البلاستيكية المستخدمة في الصناعات البلاسصتيكية  (PVC)تعد مادة البولي فينيل كلوريد
المعرضة (PVC)على أنابيب البولي فينيل كلوريد  (MgO)وأكُسيد المغنيزيوم (TiO2)تأثير مادتي ثاني أكُسيد التيتانيوم دراسة 

:تم تصنيع عينات محملة بنسب مختلفة من هذه المواد على الشكل الآتيحي  لأشعة الشمس, 

%]  ([TiO2:(0.5) -(1.5) -(2.5) -(3.5) -(4.5) -(5.5 .

[MgO:(0.5)-(1)- (1.5)-(2)-(2.5)-(3)] % -.

[TiO2/MgO:(1/1)- (2/2)-(3/3)-(4/4)] % -.

الموجصودة في أشصعة الشصمس التصب تسصبب تحلصل (ultra violet)(UV)ومن ثم تعريض هذه العينات للأشعة فصو  البنفسصجية 
, لقسصاوةا, الشصد والاسصتلالة)ومن ثم اجراء بعض الاختبارات الميكانيكيصة والحراريصة , وذلك باستخدام جهاز تقادم (PVC)مادة 

(( .فيكاتنقلة )نقلة التلدين,( الأثر الحراري)الارتداد اللولي , الأوزان الساقلة, الضغط الداخلي

عصلى زيصادة (TiO2)ذات خواص ميكانيكية أفضل حي  أدت إضصافة مصادة   2.5%(TiO2)النتائج أن العينات التب تحتوي على أظهرت 
ومصن ثصم تبصدأ بالتكتصل مصي يص دي إى انقلصا  في %(2.5)لتغلغل الأشعة فصو  البنفسصجية حتصس نسصبة  (PVC)مقاومة مادة 

أبصدت خصواص حراريصة أفضصل مصن (MgO) %2أما بالنسبة للعينات المحملة بنسبة . سلاسل البوليمير وبالتالي تراجع في الخواص 
لة حيص  انخفضصت الاسصتلا( قسصاوة أعصلى عصلى حسصات المتانصة)إلا أن المادة اكتسبت صفة الهشاشصة  (TiO2),العينات المحملة 

لحصرارة ومقاومة الضغط الداخلي ومقاومة الأوزان الساقلة وبالتالي فهصب مناسصبة للمنتجصات المعرضصة لأشصعة الشصمس وا
أبدت خواص ميكانيكية أفضل من العينصات التصب 2%(TiO2/MgO)العينات التب تحتوي على . وغير المعرضة للأحيل الميكانيكية

الا انهصا أبصدت خصواص حراريصة أقصل مصن العينصات التصب , (TiO2)وأقل من خصواص العينصات التصب تحتصوي عصلى (MgO)تحتوي على 
.وبالتالي فهب مناسبة للتلبيقات غير المعرضة للحرارة (MgO)تحتوي على 
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Polyvinyl chloride (PVC) is one of the plastic materials used in the plastics industry

Search goal :Studying the effect of titanium dioxide (TiO2) and magnesium oxide (MgO) on polyvinyl chloride (PVC) pipes 
exposed to sunlight.

Materials and methods :Samples loaded with different percentages of these materials were manufactured as follows:

TiO2:[(0.5) -(1.5) -(2.5) -(3.5) -(4.5) -(5.5)]%

MgO:[(0.5)- (1)-(1.5)-(2)-(2.5)-(3)]% 

TiO2/MgO:[(1/1)- (2/2)-(3/3)-(4/4( %

And then exposing these samples to ultraviolet rays (UV) present in the sun's rays that cause the decomposition of the (PVC) 
material, using an aging device, and then conducting some mechanical and thermal tests (tension and elongation, hardness, 
internal pressure, dropped weights, Longitudinal setback (thermal effect), annealing point (Ficat point).

Scientific findings :The results showed that the samples containing 2.5% (TiO2) had better mechanical properties, where the 
addition of (TiO2) increased the resistance of (PVC) to the penetration of ultraviolet rays up to (2.5)%, and then began to 
agglomerate, which leads to a break in the chains. polymer and thus a decline in properties. As for the samples loaded with 2% 
(MgO), it showed better thermal properties than the samples loaded with (TiO2), but the material acquired the characteristic of 
brittleness (higher hardness at the expense of durability), as the elongation, resistance to internal pressure and resistance to
falling weights decreased, and therefore it is suitable for products exposed to sunlight and heat. And not subject to mechanical
loads. The samples containing (TiO2/MgO) 2% showed better mechanical properties than the samples containing (MgO) and less 
than the properties of the samples containing (TiO2). However, it showed lower thermal properties than MgO-containing 
samples and is therefore suitable for applications that are not exposed to heat.


